
 روز گذشلته اسلتاندار پايتخلت اعلام 
كرد كه اسلتقرار نگهبلان محلله در تهران 
اجرايي مي شلود. به گفته محسن منصوري، 
صاحبلان واحدهاي مسلكوني بلا پرداخت 
مبلغي انلدك مي توانند امنيلت محله خود 
را حفلظ كنند. ايلن اقلدام معايلب زيادي 
دارد كه به نظر مي رسلد در اظهلارات آقاي 
اسلتاندار بله آنهلا توجهلي نشده اسلت. 

نگهبان محله به فردي گفته مي ش��ود كه برابر 
با مقررات و ضوابط تعيين ش��ده، پ��س از طي 
دوره هاي آموزش��ي، بر اس��اس قراردادي كه با 
ش��ركت خدمات حفاظت��ي و مراقبتي منعقد 
مي شود، در زمان مقرر از مكان معيني محافظت 

مي كند. 
 شكست به روايت كارآگاه

استاندار تهران ديروز در گفت وگوي خبري با 
صدا و سيما اعلام كرد كه در كميسيون مقابله 
با سرقت، مقرر شد اس��تقرار نگهبان محله در 
تهران اجرايي ش��ود. بر اس��اس اين طرح هر 
چند هزار واحد مسكوني مي توانند با استخدام 
نگهبان، امنيت محله را بيشتر كنند. هزينه اين 
موضوع هم ش��ايد براي هر خانواده ماهانه ۲۰ 
هزار تومان شود.  به گفته محسن منصوري، اين 
موضوع اجباري نيس��ت و قرار است به صورت 

آزمايشي در چند منطقه اجرايي شود. 
 سابقه ماجرا

نگهبان محل��ه، جايگزين پليس نيس��ت، اما 
حضورش ضريب امني��ت را افزايش مي دهد.  
حدود يك دهه قبل در راستاي ارتقاي سطح 
امني��ت در جامعه با جلب مش��اركت مردمي 
در جهت گس��ترش امنيت عموم��ي و تبيين 
برنامه سوم توسعه اقتصادي در قالب اصل ٤٤ 
قانون اساس��ي، طرحي با عنوان نگهبان محله 

متولد شد. 
در اين طرح بر مبناي واگذاري بخشي از وظايف 
ني��روي انتظام��ي به بخ��ش خصوص��ي واجد 
صلاحيت و مج��رب، نيروي انتظام��ي اقدام به 
اجراي طرح نگهبان محله كرد و با تأس��يس دو 
مجموعه مؤسسه انتظام و مركز انتظام، مقدمات 
پيدايش مؤسسات خدمات حفاظتي - مراقبتي 

را فراهم آورد. 
پس از مدتي با به  وجود آمدن مشكلات متعددي 
اين دو مجموعه منحل ش��دند. هفت سال قبل 
فصلنامه علمي كارآگاه وابسته به پليس آگاهي 
ناجا در تحليلي در اين خصوص به موارد جالبي 
اشاره كرد و دلايل شكست اين طرح را توضيح 
داد. بنا به تفسير اين نش��ريه، در تبيين وظايف 
نگهبانان محله در راستاي پيشگيري از جرم، بايد 
گفت مهم ترين وظايف ايشان در قالب پيشگيري 
وضعي گنجانده مي شود، اما تحليل نقش نگهبان 
در مواردي حكايت از نقض حريم خصوصي افراد 

و اصل برائت دارد. 
آنطور كه اين نشريه توضيح داده، نقش نگهبان 
در زمين��ه اهميت حف��ظ حقوق ش��هروندي 
چالش برانگيز است. مواردي چون معرفي افراد 
مظنون به كلانتري ها، تحت نظر قراردادن افراد 
ناش��ناس بدون تعيين معيار نوعي يا ش��خصي 
و جلوگيري از تعرضات افراد ش��رور بدون ارائه 
تعريف مشخصي از ش��رارت، به صراحت حريم 
خصوص��ي اف��راد و آزادي رفت و آم��د مردم را 

نقض مي كند. 
 مغاير با قانون مدني

قضيه فقط به اينجا ختم نمي شود. وجود نگهبان 
محله با مجموعه اي از قوانين لازم الاجرا هم در 
تضاد است. در ماده  ۲٤ قانون مدني آمده است:  
»هيچ كس نمي تواند معاب��ري را كه انتهاي آن 
مسدود نيست، ببندد«. برخي با استناد به اين 
ماده  قانوني برداش��ت مي كنن��د كه كوچه هاي 
بن بست شامل اين قانون نيست و مي توان آنها 
را مسدود كرد، اما طبق قانون، فقط كوچه هاي 
اختصاصي را مي توان با زنجير بست و براي آن 

باجه نگهباني گذاشت. 
منظور از كوچه  اختصاصي هم اين نيس��ت كه 
س��اكنان يك محله، كوچه را براي خودش��ان 
اختصاصي كنند، بلكه به اين معناست كه از ملك 
متعلق به خودشان كوچه اي يا محوطه اي درست 
كنند و تنها در اين شرايط مي توانند كوچه را با 

زنجير ببندند و براي آن نگهبان بگذارند. 
 كاروي ژه پليس چه مي شود؟

اين نكته را هم نبايد نانوشته گذاشت كه امنيتي 
كردن فضاي ش��هر عوارض روحي، اجتماعي و 
حتي امنيت��ي در پي دارد. ميل��ه و آهن گذاري 
براي خانه ها و كوچه ه��ا مي تواند عوارض جاني 
هم به همراه داشته باشد. به ويژه اينكه در مواقع 
زلزله و آتش سوزي همين موانع باعث كندي در 

كمك رساني مي شود. 
اين پرس��ش هم مطرح اس��ت كه با تعريف اين 
نگهبانان، كاروي ژه پليس چه مي ش��ود؟ ضمن 
اينكه نمون��ه اجرا ش��ده از اين طرح در س��اير 
شهرهاي كشور و حتي برخي كشورهاي ديگر 

هم موفقيت آميز نبوده است. 

 نگهبانان همكار با دزدان!
از طرف ديگر خود همين نگهبانان محله با زد و 
بند با دزدان و معتادان، مي توانند مخل امنيت 
شوند و نظارت شايسته اي بر نحوه گزينش و به 
كار گيري اين افراد و نيز ش��رايط ادامه كار آنان 
تعريف نشده است. به بياني ديگر، ضمانت اجراي 
منطقي و قابل قبولي براي تضمين درست كاري 
اين نگهبانان محله، آن هم در مقياس وسيعي كه 

مدنظر استاندار است، در دسترس نيست. 
با نگهبان گذاردن براي همه كوچه ها، خيابان ها 
عملاً معابر عمومي و شوارع عام بسته و اختصاصي 
مي شود، اتفاقي كه اكنون در برخي خيابان هاي 

شمال شهر تهران افتاده است. 
 هيچ فرد و نهادي مالك كوچه نيست

نقش��ه كوچه ها هم بايد بر اس��اس قانون نحوه 
خريد ابنيه و اراض��ي مورد نياز ش��هرداري ها، 
مصوب سال 1359 و براس��اس نقشه تفضيلي 
شهرها كه ش��هرداري آن را تأييد و به تصويب 

وزارت  كشور رسانده، مشخص شده باشد. 
در واقع اگر كوچه اي بر اساس قانون نحوه خريد 
ابني��ه و اراضي م��ورد نياز ش��هرداري ها ايجاد 
شده باش��د و ش��هرداري آن را به عنوان اماكن 
عمومي بشناسد، بستن كوچه غيرقانوني است. 

برخي از افراد معتقدند به دليل وجود امكانات 
عمومي مث��ل آب، ب��رق و گاز ك��ه متعلق به 
دولت و ش��هرداري اس��ت، با گرفتن نامه اي از 
نهادهاي دولتي مي ت��وان كوچه را اختصاصي 
كرد، اما واقعيت اين اس��ت ك��ه ارائه خدمات 
عمومي مطابق ماده   55 و ۲5 قانون شهرداري، 
از وظايف مش��خص ش��ده ش��هرداري ا ست و 
شهرداري و هيچ نهاد دولتي ديگري حق ادعاي 
مالكيت كوچه را ندارد.   كوچه يك مكان مشاع 
و عمومي است و توافق همسايگان هم نمي تواند 
حقوق ساير شهروندان در اين خصوص را نقض 
كند.  گفتني است در توضيحات آقاي استاندار 
مشخص نيست وضعيت خانه هايي كه قادر به 
پرداخت مبل��غ مورد نياز ب��راي نگهبان محله 
نيستند يا وضعيت همس��ايگاني كه با سايرين 
در اين رابطه به توافق نمي رسند، چگونه خواهد 
بود. مي توان بر اين عقيده بود كه در يك محله، 
موافقان پول نگهبان همسايه هاي مخالف اين 

طرح را بدهند؟!
مواردي از قبيل واگذاري تجهيزاتي مانند شوكر، 
باتوم و افش��انه از س��وي نگهبان به ديگر افراد 
يا به كارگي��ري نگهباناني ك��ه از نظر ظاهري و 
اخلاقي نامناس��ب بودند، از مش��كلاتي بود كه 
موجب شكست طرح آزمايشي نگهبان محله در 
بسياري از شهرها شد؛ تا جايي كه رئيس پليس 
پيش��گيري فرمانده انتظامي خراس��ان رضوي 
)نخستين استان در طرح آزمايشي سال 93( در 
گفت وگو با ايسنا، بود و نبود مؤسسات مراقبتي 

را يكسان دانست. 
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نمايشگاه مشترك وزارت علوم و معاونت علمي رياست جمهوري با عرضه بيش از 3 هزار فناوري از محققان كشور آغاز به كار كرد

عرضه 56 فناوري بومي براي نخستين بار در نمايشگاه محققان ايراني

خصوصي سازي پر ايراد امنيت در شهر
به گفته استاندار تهران مالكان واحدهاي مسكوني مي توانند با استخدام نگهبان

 امنيت محله خودشان را بيشتر كنند

نهمين نمايشلگاه 

ابراهیم مشیریان
تجهيلزات و مواد   گزارش  2

آزمايشگاهي ايران 
ساخت معاونت علمي همزمان با بيست و دومين 
نمايشگاه دستاورد هاي پژوهشي فناوري و فن 
بازار وزارت علوم، از روز گذشته آغاز به كار كرد. 
اين دو نمايشگاه با همكاري دو نهاد علمي كشور 
به مناسبت هفته پژوهش برگزار شده و تا بيست 
و پنجم آذر داير است. در اين نمايشگاه ها 3هزار 
و ۱3۲ فناوري ارائه شلده كله 56 فناوري براي 
شلد.  خواهلد  رونمايلي  نخسلتين بار 

نمايشگاه ايران ساخت معاونت علمي، رويدادي 
براي كاهش وابستگي آزمايشگاه هاي داخلي به 
تجهيزات و مواد وارداتي و همچنين استفاده از 
توانمندي هاي داخلي و حمايت از فعاليت هاي 
دانش بنيان در زمينه ساخت تجهيزات و توليد 

مواد آزمايشگاهي است. 
 اشتغال پايدار براي 7 هزار پژوهشگر

در نهمين دوره نمايشگاه معاونت علمي حداقل 
37۰ ش��ركت با بيش از 9 هزار محصول حضور 
دارن��د و محصولات آنها پ��س از پايان حضوري 
نمايشگاه، به فروش مي رس��د. در اين نمايشگاه 
ارائه 15 فن��اوري براي نخس��تين ب��ار صورت 
مي گيرد.  در هشت نمايش��گاه قبلي تجهيزات 
و مواد آزمايش��گاهي ايران ساخت، بيش از يك 
هزار و 1۰۰ ميليارد توم��ان فروش قطعي براي 
ش��ركت ها ثبت ش��د كه اين فروش با حمايت 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري اتفاق 
افتاد. همچنين برگزاري اين رويداد در سال هاي 
اخير منجر به ايجاد اش��تغال پايدار براي 7 هزار 

پژوهشگر شده است. 
ضمن اينكه هر س��ال ميزان فروش شركت هاي 
حمايت ش��ده از س��وي معاونت علمي سيري 
صعودي داشته است. به طور نمونه در دوره ششم 
اين رويداد 115 ميليارد تومان، دوره هفتم ۲95 
ميليارد تومان و دوره هشتم 3۲5 ميليارد تومان 

فروش قطعي ثبت شده است. 
از توليد لوله آزمايشگاه تا فناوري 7۰ ميلياردي

بيست و دومين دوره نمايش��گاه دستاوردهاي 
پژوه��ش، فن��اوري و ف��ن ب��ازار وزارت عل��وم 
ه��م دس��تاورد هاي پژوهش��ي 19دانش��گاه، 
17پژوهش��گاه، 3۲پارك علم و فناوري و مركز 
رش��د و همچني��ن 1٤ش��ركت و س��ازمان را 
معرفي كرده اس��ت.  در نمايشگاه دستاورد هاي 
پژوهشي، فناوري و فن بازار وزارت علوم 3هزار 
و 13۲فناوري ارائه شده اس��ت ك��ه ٤1فناوري 
هم براي نخستين بار در اين نمايشگاه رونمايي 
خواهد شد.  معاون علمي و فناوري رئيس جمهور 
روز گذشته در مراس��م آغاز به كار دو نمايشگاه 
ايران س��اخت و فن بازار گفت: نمايش��گاه هاي 
فناوري مانند ايران ساخت از نظر كمي و كيفي 
نسبت به شش س��ال قبل تفاوت بسيار زيادي 
دارد. شش سال قبل در اين نمايشگاه ها شيشه 
لوله آزمايش��گاه نمايش داده مي ش��د، اما الان 
محصولاتي نمايش داده مي شود كه قيمت مشابه 

خارجي آن ۶۰ تا 7۰ ميليارد است. 

سورنا س��تاري افزود: امروز بخش خصوصي هم 
بهتر از سال هاي قبل وارد شده و از سويي ديگر 
دولت، زيرس��اخت هايي همچون مراكز رشد و 

پارك علم و فن آوري را هم فراهم كرده است. 
  فروش با تخفيف ويژه به مدارس

سرپرست معاونت نوآوري و تجاري سازي معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري هم با اشاره به 
ارائه 15 محصول توليد بار اول در اين نمايشگاه، 
به صدا و س��يما گف��ت: در طول نمايش��گاه از 
محصولات جديد رونمايي خواهد شد. نمايشگاه 
امس��ال ميزبان رويدادي جديد است. اين كار با 
همكاري مركز طراحي ايران براي ارتقاي سطح 
طراحي و كيفيت بس��ته بندي محصولات و نوع 

ارائه خدمات انجام مي شود. 
محمدحسين بهشتي افزود: قرار است در نهمين 
دوره اين نمايشگاه برترين طراحي در زمينه ارائه 
تجهيزات، طراحي خدمات و طراحي بسته بندي 
انتخاب و معرفي ش��وند. همه ش��ركت هايي كه 
در اين نمايش��گاه حضور دارند مي توانند در اين 

رويداد شركت كنند. 

وي ادامه داد: محصولات داراي فناوري پيچيده 
از ٤۰درصد، محصولات با فناوري پيچيده توليد 
بار اول از 5۰درصد، محصولات سطح ۲فناوري 
از ۲5درص��د و س��طح 3 فن��اوري از 1۰درصد 
تخفيف برخوردار مي شوند. مدارس با ٤۰درصد 
و همچنين پژوهش س��راهاي دانش آموزي نيز 
مي توانند نيازهاي خ��ود را با 7۰درصد تخفيف 
با تأييد ستادهاي توسعه فناوري معاونت علمي 
رياست جمهوري از اين نمايشگاه تأمين كنند. 

 گام بعدي، كاربردي كردن پژوهش ها
معاون پژوهش وزارت علوم، تحقيقات و فناوري 
هم با بيان اينكه در تلاشيم در كنار حفظ اقتدار 
ايران در زمينه توليد علم و فناوري در دنيا، سهم 
و اثربخش��ي علوم انس��اني و اجتماعي را بيشتر 
كنيم، به صدا و س��يما گفت: از ديگ��ر اقدامات 
ما كارب��ردي كردن پژوهش هاي دانش��گاهي و 
تحقيقات علمي و انطباق آنها با نيازهاي كشور 
است كه اين كار را نيز با همكاري معاونت علمي 
و فناوري رياست جمهوري شتاب خواهيم داد. 
همچنين ديپلماسي فناوري با ديگر كشورها را 
نيز در اولويت داريم تا ارتباط ميان دانشمندان 

ايراني با جهان قطع نشود و ارتقا يابد. 
پيمان صالح��ي افزود: دانش��مندان س��فيران 
پرق��درت ايران در دنيا هس��تند ك��ه مي توانند 
حضور كش��ورمان را در بازارهاي جهاني تثبيت 
و توانمن��دي علمي ايران را در ب��ازار جهاني نيز 

عرضه كنند. 
گفتني است امسال بين وزارت علوم، تحقيقات و 
فناوري براي ارتقاي همكاري ها با معاونت علمي 
و فناوري رياست جمهوري، عزمي جدي ايجاد 
شده اس��ت. يكي از نمادهاي مهم اين همكاري 
و عزم جدي، برگزاري همزمان و مش��ترك اين 
دو نمايشگاه با هم اس��ت تا زمينه همكاري هاي 
فناوران��ه مي��ان دو نهاد بيش��تر ش��ود. اين دو 
نمايشگاه كه از روز گذشته آغاز به كار كرده اند تا 
۲5 آذر در نمايشگاه بين المللي تهران براي بازديد 

عموم به كار خود ادامه خواهند داد. 

 رئيس س��ازمان بهزيس��تي با بيان اينكه ٤3 درصد از مراجعات به 
سازمان بهزيستي در ارتباط با كمك هاي مالي، امرار معاش و مسكن 
است، گفت: راه اندازي قرارگاه آسيب هاي اجتماعي رويكردي جديد در 

جهت كاهش آسيب هاي پايتخت است. 
 وزير علوم گفت: با توجه به اينكه ش��رايط همه دانش��گاه ها يكسان 
نيست، اختيار برگزاري حضوري يا غيرحضوري امتحانات پايان ترم را 

به دانشگاه ها واگذار كرديم. 
 بيش از 1۰۰ مفسد اقتصادي در جريان برخورد دستگاه قضا با فساد 
در دوره تحول و تعالي و رياست حجت الاسلام والمسلمين غلامحسين 
محسني اژه اي در قوه قضائيه، به جزاي گوناگون از جمله حبس ، شلاق، 
رد مال و محروميت دائمي از هرگونه خدمات دولتي محكوم شده اند. 

 رئيس شوراي اس��لامي شهر تهران گفت: متأس��فانه موتور سواران 
قوانين را به خوبي رعايت نمي كنند و نقش بس��زايي در ايجاد آلودگي 

هوا و آلودگي صوتي دارند. 

حسین سروقامت

كميابي 150 قلم دارو
 با تخصيص نيافتن ارز

مدير كل دارو و مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو: اگر ارز
اختصاص نيابد  كمبود دارو ممكن است به 5۰۰ قلم هم برسد

كمبودهاي دارويلي به ۱۰۰ تا ۱5۰ قلم رسيده اسلت؛ اين كمبودها 
شلامل داروهاي توليد داخل هم مي شلود. بيمار كه باشليد دارو 
برايتان از نان شب هم واجب تر است. حالا بيماران نسخه به دست 
حتي براي پيدا كردن داروهاي سلاده توليد داخلل هم ناگزيرند 
داروخانه هاي شهر را زير پا بگذارند تا داروهايي نظير آنتي بيوتيك، 
داروهاي اعصاب يا گوارش را پيدا كنند. آنطور كه مدير كل دارو و 
مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو مي گويد، ريشه اين كمبودها 
را بايد در اختصاص نيافتن سلهميه ارزي شش ماه دوم سال براي 
دارو پيدا كرد. تأمين دارو با تأمين ارز ارتباط مستقيم دارد. اگر ارز 
اختصاص نيابد، كمبود دارو هم افزايش پيدا مي كند و ممكن است به 
5۰۰ قلم دارو نيز برسد. از سوي ديگر ذخاير دارويي كشور نيز كمتر 
از يك ماه نياز بيماران را پوشش مي دهد. حالا رئيس جمهور براي 
تأمين حدود 6۰۰ تا 7۰۰ ميليون دلار ارز ترجيحي قول مساعدت 
داده اما حداقل بايد ۱/5 ميليارد ارز اختصاص يابد وگرنه بايد بخشي 
از ارز اختصاص يافته واردات دارو نيمايي شود و اين يعني گران تر 
شدن داروهايي كه همين حالا هم به اندازه كافي گران شده است. 

كمبود و رش��د قيمت دارو براي اغلب افرادي كه در يكي دو ماه اخير 
كارشان به دكتر و دوا  افتاده، محسوس است. اما اگر بخواهيد دليل اين 
كمبود و گراني را پيدا كنيد، سرنخ ماجرا به ماجراي تخصيص ارز براي 
واردات دارو و مواد اوليه دارويي باز مي گردد. بر اين اساس به گفته سيد 
حيدر محمدي، مدير كل دارو و مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو 
هنوز سهميه ارزي شش ماه دوم س��ال تخصيص داده نشده است، در 
حالي كه بايد سهميه نيمه دوم سال از دو ماه قبل از آن تخصيص شده 
باشند.  وي مي افزايد:» اكنون سه ماه از ش��ش ماه دوم سال گذشته و 
هنوز اين موضوع بلاتكليف است. قطعاً هنگامي كه ارز اقلام دارويي با 
تأخير تخصيص پيدا كند، ناخودآگاه با كمبود مواجه مي شويم؛ چراكه 

تأمين ارز ارتباط مستقيمي با تأمين دارو دارد.«
  ماجراي ارز ترجيحي 

مدير كل دارو و مواد تحت كنترل س��ازمان غذا و دارو با اشاره به اينكه 
برخي از اقلام دارويي كشور وابستگي مس��تقيمي به تأمين ارز دارد، 
مي گويد:»هنوز ارز ترجيحي براي تأمين دارو حذف نشده است. بنابراين 
ارز ترجيحي هنوز باقي مي ماند، اما بايد توجه كرد كه براي باقي ماندن 

ارز ترجيحي دارو بايد بودجه متناسب آن اختصاص يابد.«
محمدي تصريح مي كند:»با شناختي كه از شرايط ارزي كشور داشتيم 
ترجيح مان اين بود كه مناب��ع مربوط به مابه التفاوت نرخ ارز توس��ط 
سازمان هاي بيمه گر پوشش يابد. در اين صورت آزادسازي ارز ميسر بود 
تا فشاري بر مردم تحميل نشود، اما اين اتفاق محقق نشده است. طبيعتاً 
بايد ارز اقلام دارويي به موقع تخصيص پيدا كند تا بيماران با مش��كل 

تأمين دارو مواجه نشوند.«
با وجود اين برخي افراد هم معتقدند ارز ترجيح��ي خود عاملي براي 

كمبود دارو شده است !
  نياز به حداقل 3 هزار ميليارد ارز براي تأمين دارو

بهرام داراي��ي، رئيس س��ازمان غذا و دارو يكي از كس��اني اس��ت كه 
معتقد است ارز ٤هزارو۲۰۰ توماني اوضاع دارو را بدتر كرده است. وي 
مي گويد:» وقت ما نسبت به ارز و مسائل حول آن تقسيم و كار سازمان 
را مختل مي كند، مسائلي كه ما بايد به آنها برسيم، همان استانداردهاي 

فارماكوپه و كيفيت رقابتي است.«
محمدي مدير كل دارو و مواد تحت كنترل س��ازمان غ��ذا و دارو هم 
در ارتباط با اينكه هنوز س��هميه ارزي شش ماه دوم س��ال براي دارو 
تخصيص داده نشده اينگونه توضيح مي دهد:» در شش ماه اول به ما كم 
ارز ترجيحي اختصاص داده شد. در واقع 1/5 ميليارد دلار ارز ترجيحي 
به ما داده شد و سپس 5۰۰ ميليون دلار ديگر نيز اختصاص دادند كه 
در مجموع ۲ ميليارد دلار ارز ترجيحي بود. در صورتي كه نياز ما حداقل 
3 ميليارد در سال است. ارز دارو در شش ماه دوم در قانون بودجه عنوان 
شده بود كه نيمايي مي شود، اما هنوز به ما اختصاص داده نشده است.«

به گفته وي طبق آنچه از سوي رياس��ت جمهوري عنوان شده است، 
به نظر مي رس��د دوباره حدود ۶۰۰ تا 7۰۰ ميليون دلار ارز ترجيحي 
قرار است مساعدت كنند، اما حداقل بايد 1/5 ميليارد اختصاص يابد. 
محمدي مي افزايد:» در غير اين صورت بايد بخشي از ارز اختصاص يافته 
واردات دارو را نيمايي كنيم، وگرنه كمبودها زياد مي شود. پارسال هم 
به همين صورت شد. در حال حاضر كمبودهاي ما حدود ٤۰ قلم است. 

بهمن و اسفند سال گذشته كمبودها به ۲۲۰ قلم رسيده بود.«
  احتمال افزايش كمبودها به 5۰۰ قلم 

به گفته مدير كل دارو و مواد تحت كنترل س��ازمان غذا و دارو تأمين 
دارو با تأمين ارز ارتباط مس��تقيم دارد. هر كدام از اين دو حالت اتفاق 
نيفتد، ارز دچار كمبود مي شود و تا تأمين ارز انجام نشود، كمبود دارو 
هم افزايش پيدا مي كند و از ۲۲۰ قلم هم مي تواند بيشتر شود و به 5۰۰ 
قلم دارو نيز برسد. بستگي دارد چه ميزان ذخاير دارويي داشته باشيم. 
محمدي در پاس��خ به ميزان ذخيره دارويي كش��ور مي گويد:» ذخاير 

دارويي ما متأسفانه زياد نيست و زير يك ماه است.«
وي درباره تبعات ح��ذف ارز ترجيحي در لايحه بودجه س��ال 1٤۰1 
اينگونه توضي��ح مي دهد:» اگر مابه التفاوت آن را ب��ه بيمه ها بدهند و 
بيمه ها پوشش بدهند كه به مردم فشار وارد نشود، اتفاقي رخ نمي دهد. 
در بودجه گفته شده اس��ت مابه التفاوت بايد به بيمه ها پرداخت شود. 
اگر خدايي نكرده اين اتفاق رخ ندهد، مش��كل ايجاد مي شود و تبعات 

اجتماعي دارد.«
  كمبود بي سابقه داروهاي توليد داخل

علي فاطمي، نايب رئيس انجمن داروس��ازان ايران، با تأكيد بر اينكه 
كمبود دارو همواره وجود داش��ته و اقلام آن بين 3۰ تا ٤۰ قلم دارو و 
عمدتا مربوط به داروهاي وارداتي بوده، مي افزايد:» در ۲۰ س��ال اخير 

سابقه نداشت تا اين حد كمبود داروهاي داخلي داشته باشيم.«
به گفته وي داروهايي كه دهها سال است در ايران ساخته مي شوند،  اعم 
از آنتي بيوتيك هاي بسيار ساده كه از اصلي ترين داروهاي داروخانه ها 
بودند، در حال حاضر كمياب و ناياب ش��دند. اين موضوع مش��كلات 
بسياري ايجاد كرده است و شايد كمبود دارويي بالغ بر 1۰۰ تا 15۰ قلم 

باشد كه اعم از وارداتي و توليد داخلي هستند. 
فاطمي با بيان اينكه در حال حاضر داروه��اي متعارف ايراني به دليل 
مشكلات موجود دچار كمبود شده اند، مي گويد:»مواد اوليه مؤثره دارو 
با ارز ٤هزارو۲۰۰ توماني وارد مي شود. حال زماني كه اين ارز به اندازه 
كافي و در زمان مناسب تأمين نشود، واردات انجام نمي شود كه مشكل 
جدي را براي مردم ايجاد كرده اس��ت. در حال حاض��ر تقريباً در همه 
گروه هاي دارويي دچار كمبود هستيم؛ اعم از آنتي بيوتيك ها، داروهاي 
اعصاب، برخي داروهاي گوارش��ي و در اغلب گروه هاي دارويي اكنون 

دچار كمبود شده ايم.«
  دارو چشم انتظار عنايت دولت 

در مصرف دارو نه مي شود صرفه جويي كرد و نه آن را به تأخير انداخت. 
رئيس جمهور در جلسه س��تاد هماهنگي اقتصادي دولت از مسئولان 
دست اندركار از جمله وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و بانك 
مركزي خواست در س��ريع ترين زمان ممكن از تقويت ذخاير دارويي 
كشور پشتيباني كنند؛ چراكه صيانت از جان و تأمين نيازمندي هاي 

مردم همواره از دغدغه هاي دولت است. 

پيش از مهاجرت، هميشله با حسلرت مي گفت: »كاش وطنم 
ايران نبود«!

اما اكنون كه سال هاسلت در ديار غربت زندگي مي كند، ديگر 
حرفي از اين »اي كاش« ها نيست؛ انگار استحاله شده است. 

روزي وسلط يك چت  اسلكايپي همين را از او پرسيدم. گفت 
اواخر دوران دانشلجويي، درسلت پيش از مهاجرت، در اوج 

نااميدي بودم. خاصه نااميدي از جبر جغرافيايي. . . 
بعدها در تنهايي غربت، روزي هزار بار زندگي ام را مرور كردم. 
ديدم نااميدي از جنس حق نيست كه از درون ريشه بگيرد. از 

جنس باطل است و نياز به تغذيه بيروني دارد. 
نااميلدي آن روزهلاي ملن از ماهلواره تغذيله مي شلد؛ 
خيال  پردازي هاي شلاعرانه، سر زدن به فيسلبوك دوستان 

غربگراي خارج  نشين. . . 
اين طرف كه آمدم، جيره نااميدي ام قطع شلد. من با هفته اي 

4۰ساعت كار مردانه واقعاً اميدوار بودم! 
. . . و ماند يك حسرت؛ چرا در وطنم به اين اميدواري نرسيدم؟
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درمان ۲500 كودك ناشنوا 
و بيمار سرطاني در مناطق محروم

دو تفاهمنامله بيلن بنيلاد ۱5 خلرداد وابسلته بله سلتاد 
اجرايلي فرملان حضلرت املام و دو مؤسسله خيريله، بلا 
موضلوع گسلترش حمايت هلا از كاشلت حللزون گلوش 
كلودكان و بيملاران سلرطاني و صعب العلاج امضلا شلد. 
با حضور معاون اجتماعي س��تاد اجرايي فرمان امام، مدي��ر عامل بنياد 
15خرداد و مديران دو مؤسسه خيريه شفا و امدادگران عاشورا در محل 
ستاد اجرايي، دو تفاهمنامه »مثبت سلامت« در حوزه سلامت و درمان 
كودكان ناشنوا و درمان سرطان امضا شد.  معاون اجتماعي ستاد اجرايي 
فرمان امام در اين مراسم گفت: در س��ال هاي اخير با دستور دكتر مخبر 
قرار شد مجموعه ويژه اي براي موضوع س��لامت در ستاد اجرايي فرمان 
امام داشته باشيم.  علي عس��گري افزود: با الحاق بنياد 15خرداد به ستاد 
اجرايي فرمان امام تصميم گرفته شد كه تمامی فعاليت هاي حوزه سلامت 

و جمعيت را از ساير زيرمجموعه ها در اين بنياد متمركز كنيم. 
معاون اجتماعي ستاد خاطر نش��ان كرد: در حوزه محرومين و سلامت، 
ك��ودكان را در اولويت قرار داديم و در حوزه درمان ناش��نوايي و پرداخت 
هزينه كاشت حلزون كودكان در مناطق محروم به طور جدي ورود كرديم.  
وي افزود: با امضاي اين تفاهمنامه ها هدف گذاري ما اين  است كه در سال 
1٤۰۰ و 1٤۰1 هيچ كودكي ناشنوا به دليل فقر در كشور نداشته باشيم.  
عسگري ادامه داد: در كنار درمان، پيشگيري از معلوليت ها و بيماري ها نيز 
در دستور كار ستاد قرار دارد.  مدير عامل بنياد 15خرداد نيز در اين مراسم 
گفت: رويكرد جديد بنياد 15خرداد در راستاي فرمايشات و بيانات رهبر 
معظم انقلاب تعريف شده و در اين حوزه، اقدامات را با مشاركت مجموعه 
س��من ها و خيريه ها انجام مي دهيم.  حميدرضا عليان زادگان ادامه داد: 
تفاهمنامه هايي كه امضا شد براي درمان بيش از ۲هزارو5۰۰ كودك ناشنوا 
و بيمار سرطاني به ارزش ريالي ۸ ميليارد تومان است. پلتفرم خوبي را در 

بنياد طراحي كرديم تا بيشتر از قبل بتوانيم به مردم خدمتگزاري كنيم. 
در اين مراس��م سعيد اس��كندري، معاون پش��تيباني و فن آوري خيريه 
شنوايي بخشي شفا نيز گفت: از زمان تأسيس خيريه، ستاد اجرايي دستگير 
ما بود و ش��ادي را به دل كودكان و خانواده هاي دردمند س��اري و جاري 
كردند.   اس��كندري خاطر نش��ان كرد: تجهيزات حلزون گوش كودكان 
قيمت هاي سرسام آوري دارد و چيزي حدود ۸۰ ميليون تومان براي هرنفر 
تمام مي شود؛ اگر قطعات كاشت حلزون تجهيز نشود اين افراد دوباره به 
سكوت برمي گردند.  معاون خيريه شفا تأكيد كرد: ستاد اجرايي فرمان امام 
در حوزه كاشت و پس از كاشت به خوبي عمل كرده و در حوزه پيشگيري 
ژنتيك تلاش كرده تا هيچ كودك ناشنوايي متولد نشود.  نصرالله فتحيان 
مدير عامل مؤسسه خيريه امدادگران عاشورا نيز با اشاره به اينكه سرطان 
يك زلزله در خانواده هاي مبتلاست و همه فاميل را درگير مي كند، گفت: 
بيش از 3 هزار پزش��ك و متخصص دراين خيريه داريم و با حمايت ستاد 

اجرايي فرمان امام در 55 نقطه كشور و تهران در حال فعاليت هستيم. 

ممانعت از دسترسي دانشجويان به كلاس
براي دريافت شهريه!

يك دانشلجو: دانش��جوي مقطع ارشد حقوق دانش��گاه آزاد تهران 
 مركز هس��تم. در حالي كه ابتداي س��ال اعلام ش��د ش��هريه افزايش 
3 الي 15 درصدي خواهد داشت، اما در حال حاضر شهريه 3۰ درصد 
افزايش يافته اس��ت. اول ترم ب��ه دليل حذف و اضافه، دانش��جويان را 
مجبور به تسويه كردند. بعد از تسويه افزايش شهريه بالاي 3۰ درصد 
اعلام شده است و براي اينكه دانشجويان را مجبور به پرداخت مبلغ در 
تاريخ اعلام شده كنند دسترس��ي همه به سامانه »دان« براي شركت 
در كلاس هاي مجازي مسدود شده اس��ت. در حال حاضر تا زماني كه 
شهريه كامل تسويه نش��ود اجازه حضور به دانشجويان در كلاس داده 
نمي شود. اين موضوع در حالي مطرح است كه مطابق رويه به دانشجو تا 
پايان ترم مهلت تسويه داده مي شد. كاركنان و مسئولان ذي ربط هم در 
اين باره پاسخگو نيستند. ذكر اين نكته هم ضرورت دارد كه چند نفر از 
دانشجويان به دليل افزايش شهريه مجبور به انصراف شده اند.   در مدت 
زماني كه كرونا به صورت مجازي برگزار مي شد متوليان امر پاسخگوي 
تماس هاي تلفني نبوده اند و برخورد كاركنان با دانشجويان در مراجعه 
حضوري هم همواره دور از ادب بوده اس��ت. كيفيت كلاس هايي كه به 
صورت مجازي برگزار مي شود در كنار شهريه هاي بالاي دريافتي اصلًا 
قابل قبول نيست. در چند واحد درسي براي دريافت شهريه، دانشجويان 
مجبور به گرفتن مجدد دروس شده اند. اميدواريم مسئولان دانشگاه 

آزاد تهران مركز به اين گستره از بي نظمي پاسخ دهند. 

علیرضا سزاوار
  گزارش  یک

عبدالله حيدری  |  ايرنا

زهرا چیذري 


